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Notulen van de vergadering van de Ministerraad op 6 jan. 1962
*'s Morgens te 9.30 uur aangevangen, Trêveszaal.

Aanwezig: De Minister-President De Quay en de Ministers Van Aartsen, Beerman, Klompé,
Korthals, Luns, De Pous, Toxopeus, Veldkamp, Visser en Zijlstra (afwezig zijn de Ministers Cals
en Marijnen).

Voorts zijn aanwezig de Staatssecretarissen Bot, Van Houten en De Jong.
Secretaris: J. Middelburg.

Nieuw-Guinea
Minister Klompé leest in de Volkskrant, dat een aantal Nederlanders een rekest van Prof. Van
Hamel aan de Koningin hebben meegetekend, waarin wordt voorgesteld enige
vertrouwensmannen te benoemen voor besprekingen met Indonesië. Minister Zijlstra merkt op,
dat het communistische Kamerlid De Groot bij het debat blijk heeft gegeven op de hoogte te zijn
van dit rekest, dat de Ministers niet kennen. Minister Luns heeft van Mr. Blom vernomen, dat
deze een stuk van Prof. Van Hamel had ontvangen. De Minister-President stelt voor met bespreking
van deze kwestie te wachten tot de Ministers het stuk hebben gezien. De Raad verklaart zich
hiermede akkoord.

Minister Luns deelt mede, dat de Ambassadeur Van Roijen een gesprek heeft
gehad met Harriman o.a. over Amerikaanse wapenleveringen aan Indonesië. Minister Klompé heeft
in een radiobericht gehoord, dat de Secretaris-Generaal van de Verenigde Naties U Thant bericht
heeft ontvangen, dat de Indonesische Regering alleen een gesprek wil houden op basis van
overdracht van het bestuur over Nieuw-Guinea aan Indonesië. Minister Luns heeft aan
Ambassadeur Van Roijen laten weten, dat deze daarom even moet wachten met naar Nederland
te komen. In Engeland is men van oordeel, dat nu President Sukarno het staatsbezoek aan
Engeland in mei zo op prijs stelt niet verwacht kan worden, dat Indonesië voordien een militaire
aanval zal beginnen.

De Minister-President krijgt de indruk, dat alle stappen, die Nederland doet om
Indonesië tegemoet te komen, Sukarno niet welgevallig zijn. Minister Luns bevestigt dit; uit de
contacten van de Maleise Minister-President en de Nieuw-Zeelandse Minister-President Nash is
gebleken, dat Sukarno niet alleen het beheer over Nieuw-Guinea wil hebben, maar ook een
vernedering van Nederland.

Minister Klompé stelt de vraag hoe Nederland het initiatief in handen kan houden,
als Indonesië weigert een gesprek zonder precondities aan te gaan. Minister Luns antwoordt, dat
Nederland al zijn invloed in andere landen zal moeten aanwenden o.a. om te trachten een
ombuiging te bewerkstelligen van de wapenlevering en andere hulp aan Indonesië.

Staatssecretaris Bot zou in verband met de geringe kansen op een gesprek met
Indonesië zonder prealabele condities een lans willen breken voor het doen van stappen, in eerste
aanleg bij Australië en voorts bij de Verenigde Staten en eventueel bij Engeland. Daarbij zou men
na herhaling van de grondbeginselen van ons beleid ten aanzien van Nieuw-Guinea, waaraan wij
vasthouden, kunnen vragen of deze ook door Australië (resp. Amerika en Engeland) worden
onderschreven als algemeen geldende beginselen, waaraan het Westen, ook in zijn eigen belang,
behoort vast te houden. Aangezien het antwoord hierop moeilijk negatief kan luiden, zou
vervolgens duidelijk gemaakt moeten worden, dat de handhaving van deze beginselen niet slechts
een Nederlandse maar ook een gezamenlijke plicht is. Juist omdat Amerika een strijd in dit deel
van de wereld wil voorkomen en Nederland mag eisen, dat dit geen verraad aan eigen beginselen
mag impliceren, wordt het tijd, dat men thans duidelijker kleur bekent. Om dit te concretiseren
zou Nederland thans een nieuwe benadering van zijn doelstellingen naar buiten moeten
beproeven. Spreker doet in dit verband de suggestie, dat deze concretisering in aansluiting op de
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rede van de Australische vertegenwoordiger in de Verenigde Naties Plimsell wellicht zou kunnen
worden gezocht in de richting van een soort garantie voor de Papoea's van het gehele eiland op
grond van het argument, dat wat door de wereld voor het oostelijk deel van het eiland algemeen
wordt erkend ook op de een of andere wijze behoort te worden verzekerd voor het westelijk deel
van het eiland, waarvan de bevolking ten gevolge van een uit het koloniale tijdperk daterende
toevallige grenslijn in tweeën is gedeeld. Getracht zou dan moeten worden deze garantie voor de
Papoea's van het gehele eiland, waarover de tweede delegatie uit de Nieuw-Guinearaad spreker bij
herhaling heeft benaderd, te doen belichamen in een besluit van Nederland, Australië, de
Verenigde Staten (en eventueel Engeland) om, hangende de situatie van het ogenblik, de
ontwikkeling van de gezamenlijke bevolking in elk geval veilig te stellen, met alle consequenties
van dien en dus thans geen agressie, van welke zijde ook, op dit eiland te dulden. Het zou dus een
soort positieve (gezien de ontwikkelingsgarantie) handen-af verklaring voor het gehele eiland
moeten zijn. Bij dit alles kan uiteraard de Nederlandse bereidheid tot zelf-terugtreden in het
belang van een oplossing in de zin als bedoeld in de Nederlandse september-voorstellen aan de
Verenigde Naties onverkort gehandhaafd blijven. Garantieverlening zou betekenen, dat men
samen met Australië en eventuele andere landen het gehele eiland Nieuw-Guinea tot ontwikkeling
brengt, terwijl ter bescherming ook de zevende vloot van Amerika gebruikt zou moeten worden.

De Minister-President stelt de vraag of - ook al is dit doel bereikbaar - het denkbaar
is, dat Australië en Amerika iets over garanties zouden zeggen. Minister Luns lijkt een antwoord
van Australië iets minder onwaarschijnlijk dan van Amerika, tenzij de Verenigde Staten ervan
overtuigd raakt, dat met Indonesië niet te praten is en Indonesië op het punt staat van agressie of
de voorbereidingen daartoe buiten proporties komen. Spreker is het eens met Staatssecretaris
Bot, dat men met een nieuwe diplomatieke activiteit moet komen. Men moet thans beginnen met
Australië. De Australische pers is van oordeel, dat de Australische Regering Indonesië te zeer is
tegemoetgekomen. Mocht Australië het initiatief nemen om een 'token force' te willen instellen,
dan zal Nederland dit met alle middelen moeten steunen. Van belang is, dat de Australische
Regering op de kleinst mogelijke meerderheid in het parlement steunt, terwijl de leider van de
oppositie zich in krasse bewoordingen over Sukarno heeft uitgelaten.

De Minister-President heeft in de vergadering van de vorige dag de volgende vragen
onderscheiden.
1. Wat moet de Regering doen in geval er een Indonesische agressie zou komen of een zeer
ernstige dreiging daarvan ontstaat?
2. Welke mogelijkheden bestaan er nog om tot een gesprek met Indonesië te komen over Nieuw-
Guinea?
3. Als een gesprek tot stand komt, hoe zal dan de Nederlandse houding zijn en welke instructie
zal aan de delegatie worden gegeven?

Minister Luns acht een bespreking van dit laatste punt op dit ogenblik weinig zin
hebben. Dit zou oeverloos zijn.

Minister Beerman heeft van de Australische pers via een uitreksel een
genuanceerder beeld gekregen dan Minister Luns. Spreker meent, dat het noodzakelijk is, dat
Australië en Amerika in dit conflict kleur bekennen. In dit licht acht hij het heel ernstig, dat
Westelijke landen doorgaan met wapenleveranties aan Indonesië en dat de Amerikaanse
Ambassadeur in Djakarta, die zich zo tegen Nederland heeft uitgesproken, gehandhaafd blijft. Als
Amerika deze handhaaft, betekent dit, dat Amerika het conflict slechts ziet als een Nederlands-
Indonesische ruzie, waarbij het Indonesië meer gelijk geeft. Als Nederland wapengeweld op zich
af ziet komen, zal het dit alleen moeten trachten te keren, als de wereld weet, dat Nederland
opkomt voor de internationale rechtsorde. In dit verband herinnert spreker aan het optreden van
Amerika en de Verenigde Naties in Korea. Als bij een militaire aanval door Indonesië de eerste
Nederlanders sneuvelen, zal men moeten stellen, dat Nederland de beker leeg gedronken heeft.
Een eerste voorwaarde is een duidelijke houding van Amerika, dat het tegen de Indonesische
agressie zal optreden. Spreker acht het moeilijk voor Nederland om in dit stadium te capituleren.



Bij bepaling van het regeringsstandpunt in een vroeger stadium is een belangrijk argument
geweest, dat Nederland zich bij een militaire aanval tot de Veiligheidsraad zou wenden, die dan
tot een staakt-het-vuren zou beslissen. Thans is een dergelijke opdracht aan de strijdende partijen
niet meer te verwachten. Nederland zou zich dan vervolgens tot de Algemene Vergadering
kunnen wenden, maar dat duurt lang. Minister Luns acht het mogelijk, dat deze in 1 of 2 dagen in
spoedzitting bijeengeroepen wordt. Minister Beerman vervolgt, dat in de Algemene Vergadering
een resolutie over een staakt-het-vuren een 2/3 meerderheid nodig heeft. Als Nederland zegt te
strijden voor de internationale rechtsorde, maar de grote mogendheden voor het Westen
onderschrijven dit niet, dan is dit niet uit te voeren.

Minister Zijlstra kan zich in veel van wat Staatssecretaris Bot en Minister Beerman
zeggen wel vinden. In het Kamerdebat heeft het spreker getroffen, dat veel sprekers het woord
'overmacht' hebben laten vallen. Hij meent, dat het duidelijk is als Indonesië Nieuw-Guinea
eerlang aanvalt, dat deze aanval onzerzijds bestreden moet worden. Nu echter nog niet gevochten
wordt, zal men duidelijk voor ogen moeten hebben, waartoe deze strijd zou dienen. Als men
militaire tegenstand biedt, dan moet men weten of dit voor de Papoea's gunstig is. Als Nederland
bij tegenstand tegen een aanval internationaal geholpen wordt, dan is de tegenstand terecht, maar
als na enige tijd de Papoea's toch bij Indonesië terecht komen, is het mogelijk, dat voor niets
bloed is vergoten.

Als wapengeweld wordt gebruikt zijn er de volgende mogelijkheden:
a. De Nederlandse defensie wordt geheel onder de voet gelopen; dan is de zaak afgelopen.
b. De aanval wordt volkomen teruggeslagen; de kwestie krijgt dan een permanenter karakter.
c. De afweer heeft een partieel succes; dit is een variant van b.

Als de Verenigde Naties een opdracht tot staakt-het-vuren geeft, is de situatie
duidelijk. Als deze opdracht niet komt en de afweer heeft slechts een partieel succes, zal men
moeten nagaan welke mogelijkheden Nederland nog heeft om de zelfbeschikking voor de
Papoea's waar te maken. Spreker is het eens met Staatssecretaris Bot, dat men moet weten of
Australië bereid is voor het gehele eiland te doen wat het thans voor het oostelijk deel doet.

Bij de uitoefening van het zelfbeschikkingsrecht zijn er voor de Papoea's
theoretisch de volgende mogelijkheden:
a. Opneming in het verband van het Koninkrijk
b. Onafhankelijkheid
c. Samengaan met het Australische deel
d. Inlijving bij Indonesië

De eerste oplossing is politiek niet denkbaar. Het kiezen van onafhankelijkheid
heeft het bezwaar, dat dan Indonesië zal kunnen aanvallen. In dat geval is - zoals Minister Luns al
eerder heeft uiteengezet - Nederland niet gebonden voor de verdediging van het gebied te zorgen.
Voor de derde mogelijkheid zal men moeten weten wat Australië doet. Spreker neemt wel aan,
dat de Verenigde Staten misschien niets zal zeggen over wat het in het hoofd heeft, maar het gaat
spreker ook te ver om - met vrij grote kans dat Amerika niets doet - het militaire avontuur te
beginnen zonder zekerheid hoe Amerika en Australië zullen reageren. Spreker meent, dat men
dan moet zien hoe vanuit het gezichtspunt van de Papoea's de beste oplossing kan worden
bereikt.

Minister Toxopeus wijst naar aanleiding hiervan op de wisselwerking: wat
Nederland zelf doet is mede van invloed op waartoe andere landen (Amerika, Australië) bereid
zijn. Als Nederland nu zegt niets voor de verdediging te zullen doen, is ook weinig steun van
andere landen te verwachten.

Minister Van Aartsen kan het betoog van de Ministers Beerman en Zijlstra voor
een groot deel onderschrijven. Hij gaat er ook van uit, dat als Indonesië agressie pleegt,
Nederland het niet alleen zal kunnen redden. Men moet dan weten wat Amerika in dat geval zou
doen. Het is best mogelijk, dat zoals Minister Luns zegt, Amerika zijn standpunt niet bekend zal



maken. Als geen gesprek met Indonesië plaats vindt, lijkt het spreker juist voor de komende fase
om evenals Staatssecretaris Bot stelde actief bezig te zijn.

Minister Korthals is getroffen in de gedachtenwisseling door het betoog, dat
Nederland in deze kwestie moet afmikken of het zelfbeschikkingsrecht al of niet kan worden
bereikt, als het tot een militaire strijd zou komen. Bij deze strijd is echter niet alleen het
zelfbeschikkingsrecht aan de orde, maar ook verzet tegen een regiem, dat poogt de internationale
rechtsorde te verkrachten, zoals Hitler in 1938 heeft gedaan. Dan doet zich de vraag voor hoe te
handelen als Nederland alleen staat. Spreker staat niet op het standpunt, dat Nederland het
bestuur over Nieuw-Guinea nu moet overgeven. Ook een klein land heeft de plicht zich te
verzetten als de internationale rechtsorde in gevaar komt. De Regering kan zich sterk gevoelen nu
de Kamer zich in grote meerderheid achter de lijn van het regeringsbeleid heeft gesteld. Spreker is
er niet voor thans te spreken over de loopgraaf, waarin Nederland moet gaan zitten, als het zich
moet terugtrekken. Hij heeft de indruk uit wat Minister Luns deze dagen heeft medegedeeld, dat
men van Nederlandse zijde wel druk bezig is Amerika en Australië te bewegen het nieuwe
Nederlandse beleid te steunen. Daarbij zal men zoveel mogelijk moeten trachten te voorkomen,
dat het tot een gewelddadige strijd komt. Tegelijkertijd zal men niet de indruk moeten vestigen,
dat Nederland zou wankelen. De lijn, die de Regering tot nu toe gevolgd heeft, zou spreker
daarom zo sterk mogelijk willen volhouden.

Minister De Pous knoopt bij de laatste zin van Minister Korthals aan. In het betoog
van enkele Ministers heeft spreker beluisterd, dat zij een ombuiging van de lijn bepleiten, maar hij
dacht, dat in het Kamerdebat de lijn was aanvaard, dat Nederland bereid is een gesprek zonder
prealabele voorwaarden te aanvaarden met een derde erbij en dat wij ons zullen onthouden van
nieuwe ontwikkelingen op Nieuw-Guinea. Hij had de indruk, dat de Regering in de verdediging
van dit beleid geslaagd is en dat het op andere landen een goede indruk heeft gemaakt. Nederland
heeft een vergaand aanbod voor een gesprek gedaan en Amerika oefent druk op Indonesië uit dit
te aanvaarden. De hoop op dit gesprek blijft dus behouden. In deze houding zou spreker willen
volharden, waarbij men dus steeds verklaart, dat Nederland tot een gesprek bereid is. Als men nu
gaat spreken over de ontwikkeling van Nieuw-Guinea als geheel (westelijk en oostelijk deel), dan
heeft spreker de indruk, dat men de lijn gaat ombuigen. Dit kan ook een taktiek zijn, waardoor
Indonesië ziet, dat het met Nieuw-Guinea ook een andere kant uit kan. Met betrekking tot een
volgende fase, waarin een gewapend conflict mogelijk is, is spreker het voor een deel eens met het
betoog van Minister Beerman. Deze acht een symbolisch gevecht wel aanvaardbaar, indien dit
niet te lang zal doorgaan. Spreker is het daarmede niet eens; hij meent, dat men óf serieus verzet
moet bieden óf de zaak moet overgeven. Als men meent, dat in deze kwestie de internationale
rechtsorde op het spel staat, zal men keihard verzet moeten bieden. Spreker gelooft echter niet,
dat een klein land geroepen is op deze wijze de internationale rechtsorde te handhaven. Hij weet
ook niet of dat wel in de wereld zo zou worden gezien.

Minister Veldkamp zou de stelling van Minister Korthals (om star vast te houden
aan het beleid, dat in de Tweede Kamer is verdedigd) willen verstaan als duidelijk vasthouden aan
dit beleid. Spreker is het met veel van wat de Ministers Zijlstra en Beerman hebben betoogd eens
en ook met uitgangspunten van Staatssecretaris Bot. Hij meent, dat naarmate de beslissingen
ernstiger worden, de Regering exacter geïnformeerd moet worden. Hij heeft daarbij behoefte te
verifiëren of Nederland kan geraken in een situatie van overmacht. Hieromtrent zegt Minister
Luns, dat daarover geen zekerheid te krijgen is. Maar spreker is het eens met Minister Zijlstra, dat
er nog een ruime baan van mogelijkheden is tussen het vierkant vragen aan genoemde andere
landen of zij zullen bijstaan en het geduldig afwachten of zij in een noodgeval zullen helpen. Hij
is het er wel mee eens, dat als Indonesië Nieuw-Guinea aanvalt teruggeslagen moet worden, maar
dit kan tot een militair avontuur leiden. Daarom heeft spreker er sterk behoefte aan een
beoordeling van de militaire situatie te krijgen.

Minister Visser is van oordeel, dat de Minister van Buitenlandse Zaken alles heeft
gedaan om onze moeilijke positie zo goed mogelijk te maken. Het is dan van veel belang, dat



Nederland zelf alles doet om de verdediging sterk te maken. Daarnaast zal men geloof in eigen
zaak moeten hebben. Spreker sluit zich aan bij wat Minister Korthals hieromtrent heeft gezegd.

Minister Toxopeus is het in belangrijke mate eens met het standpunt van Minister
Korthals. Spreker huldigt niet de opvatting van Minister Beerman, dat men zich niet tegen een
Indonesische aanval moet verzetten, als de wereld niet ziet, dat het hier om een strijd voor de
internationale rechtsorde gaat; als men dit zelf zo ziet, zal men er ook voor moeten strijden. Wat
het belang van de Papoea's betreft is van Nederlandse zijde gezegd, dat de Papoea's zelf moeten
bepalen wat hun belang is. Dit belang wordt ook gediend met handhaving van de rechtsorde.
Spreker is het niet eens met Minister Beerman, dat Nederlandse militairen hun leven zouden
moeten offeren voor een symbolische weerstand; dan zouden zij helemaal niet moeten vechten.
Als Indonesië agressie pleegt, zal Nederland moeten volhouden en dan zal men moeten bepalen
hoelang dit zal gebeuren. Met betrekking tot de vraag die is gesteld, of een klein land geroepen is
de internationale rechtsorde te handhaven, meent spreker, dat het hierbij niet gaat om de vraag of
het een groot of een klein land is. Een land wordt geroepen deze rechtsorde te verdedigen en wel
onafhankelijk van de grootte. Hoewel Indonesië een gesprek heeft afgewezen, stelt Minister De
Pous de vraag of Nederland dan wel een andere weg moet inslaan. Spreker gelooft, dat het heel
goed mogelijk is naast elkander aan het houden van een gesprek vast te houden en andere
mogelijkheden te exploreren.

Minister Klompé is aangaande de vraag of de Regering moet vasthouden aan de
gevolgde lijn, nu het gesprek niet tot stand komt, het eens met het standpunt van de Minister-
President, dat Nederland tot het uiterste is gegaan. Spreekster acht het van belang, dat Nederland
het initiatief behoudt. Hierover heeft Minister Luns gezegd, dat dit al gebeurt door het leggen van
contacten met de landen, die in het geding zijn. Spreekster heeft zich ook afgevraagd of
Nederland op dit moment naar de Veiligheidsraad moet lopen. Voordeel hiervan is, dat de
Regering dan een nieuw initiatief neemt. Tegen deze stap pleit, dat de Veiligheidsraad Nederland
en Indonesië zal vragen samen te praten met de grote waarschijnlijkheid, dat Nederland verder
van zijn standpunt zal moeten afwijken. Van belang is te weten of een van de landen in de
Veiligheidsraad bereid zal zijn zijn veto uit te spreken, als een resolutie zou worden aangenomen,
die Nederland afwijst. Een andere vraag is in hoeverre de Regering bij een stap bij de
Veiligheidsraad zelf zou meewerken Nederland in een overmachtsituatie te brengen. Dat zal men
moeten vermijden. Als verdere mogelijkheid ziet spreekster het richten van een vraag aan de
Secretaris-Generaal van de Verenigde Naties U Thant om een persoonlijke vertegenwoordiger
naar Nieuw-Guinea te zenden. Nog een andere mogelijkheid is een aantal landen (Zweden,
Tunis) te vragen een commissie van de Verenigde Naties naar Nieuw-Guinea te zenden. Een
modificatie hiervan is, dat in het zog van een waarnemer van U Thant vertegenwoordigers van
een aantal landen (eventueel inclusief Indonesië) naar Nieuw-Guinea gaan. Dan heeft men de
kans voor de Nieuw-Guinearaad een oplossing te bepleiten. Ook kan nog worden overwogen een
aantal journalisten naar Nieuw-Guinea uit te nodigen. Bij de vraag, wanneer overmacht zich
voordoet, tekent spreekster aan, dat Nederland de belofte inzake zelfbeschikkingsrecht heeft
gedaan, welke belofte verband houdt met ons inzicht in de waardigheid van de menselijke
persoon; dan rijst de vraag in hoeverre Nederland een volk mag verkwanselen aan een ander land.
Spreekster is van mening, dat een van de weinige dingen, die een klein land in het internationale
vlak kan doen, is het op de bres staan voor deze zaken. In het onderhavige geval betekent het
echter niet, dat Nederland zou moeten doodbloeden voor Nieuw-Guinea. Spreekster komt tot de
conclusie, dat men geen symbolische weerstand maar een reële weerstand tegen agressie moet
bieden. In deze wereld zal niet macht voor recht mogen gaan. Het brengen van offers in deze
strijd heeft dan zeker betekenis. Voor de Papoea's acht spreekster het het beste, dat het land
samengaat met het oostelijk deel. Als de Nederlandse verdediging zou staan voor een complete
overmacht, zal zij moeten capituleren, maar men moet niet vooruit al capituleren. Men moet ook
voorzichtig zijn met stappen te doen, die een overmachtsituatie creëren, bijv. door aan Amerika



en Australië duidelijke antwoorden te vragen, die zij niet kunnen geven, en dan tot de conclusie
komen, dat Nederland het gebied niet tegen een aanval kan verdedigen.

Staatssecretaris Van Houten merkt het volgende op over de wisselwerking tussen
de Nederlandse houding en die van Amerika en Australië. De activiteiten van Rijkens, Duynstee
c.s. hebben de positie van Nederland in het buitenland verzwakt. Een duidelijke houding van de
Regering, gesteund door het parlement, maakt de kans op steun van Amerika, Engeland en
Australië echter veel groter. Spreker moet nog zien, dat als Nederland zich op Nieuw-Guinea een
aantal dagen tegen agressie van Indonesië zou verdedigen, Amerika en Engeland werkeloos
zouden blijven. Zij zullen zich dan moeten realiseren dat het nu om Nieuw-Guinea, maar kort
daarna om Singapore en andere steunpunten van het Westen gaat.

Staatssecretaris De Jong licht toe waarom in militair opzicht de situatie om Nieuw-
Guinea weinig analogie vertoont met die van de vroegere Portugese kolonie Goa. Nieuw-Guinea
kan men zien als een verzameling van min of meer bewoonde eilanden, die door vloedbossen zijn
gescheiden. Voor een militaire aanval hierop moet dan alles over zee komen. Spreker deelt
vervolgens het een en ander mede over de militaire sterkte van Nederland en Indonesië.

De Minister-President is van oordeel, dat de Nederlandse Regering een afwachtende
houding moet blijven aannemen met betrekking tot een gesprek met Indonesië (ook al lijken de
pogingen om tot een gesprek te komen al vastgelopen). Spreker ondersteunt de activiteiten, die
Minister Luns heeft ingezet of zal beginnen en ook die Staatssecretaris Bot nader heeft aangeduid.
Hij meent, dat Nederland iets meer over garanties zal moeten weten. Daarbij zijn ook zaken in
het geding, zoals de rechtsorde, waarover de Koningin bij de installatie van de Nieuw-Guinearaad
heeft gesproken. Aangaande de vraag wat men moet doen in geval Indonesië tot agressie
overgaat, meent spreker evenals Minister Klompé, dat Nederland dan zal moeten vechten, ook als
wij alleen staan; als daarna steun wordt ontvangen, zal onze positie sterker zijn. De Regering zal
voorts ook zwaar moeten wegen wat Staatssecretaris Van Houten zei. Spreker meent, dat tot nu
toe in Nederland weinig bereidheid bestond daadwerkelijk zich tegen Indonesische agressie te
verzetten, maar nu de Nederlandse Regering bereid is tot een gesprek met Indonesië, is er een
andere houding voor het geval Indonesië niettemin tot agressie zou overgaan.

Minister Luns wijst er in zijn antwoord op, dat Staatssecretaris Bot en Minister
Van Aartsen nieuwe activiteiten hebben voorgesteld, die echter al uitgevoerd of ter hand
genomen zijn. In dit verband wijst spreker o.a. op wat de Ambassadeur Van Roijen met Harriman
heeft besproken. Laatstgenoemde heeft gezegd, dat als de zaak in de Verenigde Naties zou
komen de Verenigde Staten zich ten krachtigste tegen agressie zal uitspreken en Indonesië als
agressor zal veroordelen. Harriman zei voorts, dat het grootste belang voor Amerika is, dat geen
agressie plaats heeft. Het zou daarom voor Amerika een ernstig verliespunt zijn, als er toch
agressie kwam. Aan Minister Beerman antwoordt spreker, dat onzerzijds met klem wordt
aangedrongen op bepaling van de Amerikaanse houding. Het is te pessimistisch om te stellen, dat
het doorgaan van het staatsbezoek van Sukarno aan Engeland en de handhaving van de
Amerikaanse Ambassadeur Jones in Djakarta duidelijke aanwijzingen zouden zijn voor de
houding van Engeland en Amerika. Als vóór mei Indonesië agressie zou plegen, zal Engeland het
staatsbezoek niet door laten gaan. Op Buitenlandse Zaken heeft een gesprek plaats gehad over de
figuur van de Amerikaanse Ambassadeur Jones; van de Amerikaanse Regering eisen, dat hij wordt
teruggeroepen, gaat echter te ver. Minister Beerman heeft niet bedoeld, dat men dit zou eisen, maar
hij acht handhaving van deze Ambassadeur een bedenkelijk teken voor de houding van Amerika.

Minister Luns zegt vervolgens naar aanleiding van de opmerking van Minister
Beerman over de Veiligheidsraad en de Algemene Vergadering, dat het niet zeker is, dat een
resolutie inzake staakt-het-vuren in de Veiligheidsraad door een Russisch veto zou worden
getroffen, terwijl het evenmin zeker is, dat een dergelijke resolutie in de Algemene Vergadering
niet de tweederden meerderheid zou halen. Spreker is het eens met het betoog, dat Nederland
moet vasthouden aan de totstandkoming van een gesprek met Indonesië, maar de kansen op het
lukken ervan zijn uitermate klein. Het is alleen een tactische manoeuvre. In 1958 was Indonesië



voornemens een aanval op Nieuw-Guinea te doen, waartoe legereenheden in gereedheid zijn
gebracht. De militaire sterkte op Nieuw-Guinea, die toen zeer gering was, is daarna versterkt.
Spreker heeft in die tijd een gesprek gehad met de Amerikaanse Minister Dulles, die toen
belangrijke toezeggingen heeft gedaan en die aan de Indonesische Minister Subandrio heeft laten
weten, dat Indonesië, als het een aanval op Nieuw-Guinea begint, Amerika tegenover zich zou
krijgen. Op de vraag van Minister Klompé of tegen een voor Nederland onaanvaardbare resolutie
in de Veiligheidsraad een veto te verwachten zou zijn antwoordt spreker, dat Frankrijk indertijd
het enige veto van de Westelijke landen in de Veiligheidsraad ten gunste van Nederland in de
Indonesische zaak heeft uitgesproken. Spreker wijst er echter op, dat men niet tegelijk een
gesprek met Indonesië kan voorstellen en een beroep op de Veiligheidsraad wegens dreigende
agressie kan doen. De mogelijkheid van dit beroep zal men echter wel achter de hand moeten
houden. Gevraagd zal worden aan de Secretaris-Generaal van de Verenigde Naties U Thant of hij
een persoonlijke vertegenwoordiger naar Nieuw-Guinea wil zenden, maar spreker verwacht, dat
hij dit niet zal doen. Naar aanleiding van de suggesties van Staatssecretaris Bot merkt spreker op,
dat de Australische Regering publiekelijk heeft gezegd, het samengaan van de beide delen van
Nieuw-Guinea de beste oplossing te achten. Gezien de conflictsituatie kan spreker zich echter
niet voorstellen, dat Australië nu zal zeggen hierin te zullen duiken. Tenslotte zegt spreker nog
over de situatie, als Indonesië een aanval zou doen, dat bij het volledig terugslaan ervan Amerika
Nederland zal steunen. Het is echter duidelijk, dat Nederland niet jaren lang een militaire strijd op
Nieuw-Guinea zal voeren. Als Nederland zich tegen agressie verzet en er komt geen steun van
andere zijde, dan zal dit verzet dus op den duur niet volgehouden moeten worden.

Minister Beerman wijst op het aspect, dat men in Amerika het Indonesische leger
ziet als een bolwerk tegen het aan de macht komen van het communisme in Indonesië. Minister
Klompé heeft het gevoel, dat pas bij een aanval van Indonesië zal blijken of Amerika Nederland al
of niet militair steunt. Minister Zijlstra meent, dat het erom gaat of Nederland, als men van
tevoren weet geen steun te zullen ontvangen, toch moet vechten bij agressie. Staatssecretaris De
Jong merkt op, dat Nederland de plechtige belofte aan de Papoea's heeft gedaan inzake de
zelfbeschikking. Minister Beerman wijst erop, dat deze belofte is gegeven in het belang van de
Papoeabevolking. Het is dan duidelijk, dat het vechten ook in het belang van deze bevolking
moet zijn. Het is mogelijk, dat Amerika het standpunt inneemt, dat koste wat kost vechten moet
worden vermeden, aangezien anders het Indonesische leger hulp uit communistische landen zal
moeten aannemen. De Minister-President is ervan overtuigd, dat voor Rusland een strijd op Nieuw-
Guinea gevaarlijke kanten heeft.
` Minister Zijlstra merkt op, dat de Voorzitter van de Partij van de Arbeid, Suurhoff,
het standpunt verdedigt, dat Nederland tot elke prijs niet moet vechten op Nieuw-Guinea.
Spreker constateert, dat in de Ministerraad niemand dit standpunt deelt; daarna begint echter het
verschil in standpunt. Spreker heeft grote moeite om in te stemmen met militaire strijd, als deze
dient voor de handhaving van de internationale rechtsorde in het algemeen; iets anders is als deze
geconcretiseerd is in het zelfbeschikkingsrecht, zoals door Nederland beloofd aan de Papoea's.
Als het echter zeker is, dat niemand het Nederlandse verzet tegen agressie zal steunen en de
zekerheid bestaat, dat Nieuw-Guinea door Indonesië zal worden opgeslokt, meent spreker, dat
militair verzet geen zin heeft.

Minister Visser merkt op, dat de diensttijd in verband met de crisis om Berlijn is
verlengd; voor Nieuw-Guinea echter geldt nog de kortere diensttijd, wat niet in overeenstemming
is met de situatie.

Minister Klompé acht de militaire mogelijkheden waaromtrent Staatssecretaris De
Jong inlichtingen heeft verstrekt, belangrijk, maar even belangrijk is, dat het in het gebied zelf
rustig is. Daartoe is ook nodig, dat de bevolking weet wat met het oog op een militaire aanval is
voorbereid. Wat geschied is op het gebied van bevoorrading; welke voorbereidingen worden
getroffen voor evacuatie van vrouwen en kinderen indien er gevechtshandelingen komen?
Vliegtuigen, schepen. Een en ander zal toch richting Australisch Nieuw-Guinea of Australië



moeten gaan. Spreekster meent, dat terzake voorbereidingen moeten worden getroffen en wil
graag ingelicht worden. Staatssecretaris De Jong merkt op, dat Defensie de militaire dreiging door
Indonesië niet zodanig groot acht, dat vrouwen en kinderen niet meer mee naar Nieuw-Guinea
mogen gaan.

Minister Beerman deelt mede, dat hij politieke druk ondervindt inzake de toelating
van spijtoptanten. De verwachting bestaat, dat dit jaar 3600 spijtoptanten uit Indonesië zullen
komen. De Minister-President stelt voor, dat het bestaande beleid terzake gehandhaafd blijft. De
Raad verklaart zich hiermede akkoord.

Besloten wordt deze bespreking voort te zetten op donderdag 11 januari 's
middags om twee uur.


